
ZÁPIS 
 

Ze společného setkání Výboru regionálního rozvoje, Výboru kultury a památkové péče a 
Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci 

 k tématu podpora kandidatury Broumova na Evropské hlavní město kultury 2028  
konaného dne 1. 3. 2023 od 15:00 hod.  

v sále Zastupitelstva, Krajský úřad Královéhradeckého kraje 
 

 
Za Výbor pro regionální rozvoj  
 
Přítomni:  Mgr. Jiří Škop; Ing. Pavel Dvořáček; Petr Jeništa; Pavel Volk; Jiří Tojnar;  

Ing. Zdeněk Praus; Mgr. Martin Hanousek 
 
Omluveni:  Mgr. Libor Mojžíš; Mgr. Lucie Potůčková; Bc. Martina Benešová; Mgr. Tomáš Eichler; 

Mgr. Jan Balcar, Ph.D.; Darina Kricnarová, MBA; Ing. Jan Jarolím; 
brig. gen. Ing. František Mencl 

 
 
 
Za Výbor pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci  
 
Přítomni: Miroslav Vlasák; Milan Brandejs; Mgr. Jana Patková; Jakub Rus;  

Mgr. Alena Stillerová 
 

 
Omluveni:   Mgr. Jan Grulich; Aleš Maloch; Mgr. et Mgr. Pavlína Springerová, Ph.D.;  

David Smetana; MVDr. Ivana Hantschová, Dott.ssa.; Mgr. Alexandra Jiřičková; 
Roman Toušek; Bc. Robert Průcha; Ing. Jan Čtvrtečka, Zdeněk Podal 

 
 
Za Výbor pro kulturu a památkovou péči  
 
Přítomni: Radek Balcárek; Mgr. Jana Patková; Josef Červený; Ing. arch. Jan Falta;  

Jana Šandová, DiS.; Filip Pýcha 
 
Omluveni:  Josef Horáček; MgA. Libor Kasík; Ivan Doležal; Mgr. Rudolf Khol; Tomáš Unger; 

Vít Kotrbáček; Ing. Monika Štayrová; Ing Barbora Kulichová, DiS.;  
Miroslav Kodytek 

 
 
 
Hosté 
Mgr. Martin Červíček; Mgr. Martina Berdychová; Adam Valenta; MSc. Marie Silondi; Mgr. Ivana 
Kudrnáčová; Ing. Lucie Rovenská; Petr Koleta; Mgr. Kateřina Churtajeva;  
Mgr. et Mgr. Tereza Mrkvičková   
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Program jednání: 

1. Zahájení 
2. Vystoupení hejtmana Královéhradeckého kraje Mgr. Martina Červíčka, náměstkyně 

hejtman Mgr. Martiny Berdychové a člena rady Adama Valenty  
3. Vystoupení Marie Silondi za kandidaturu Broumovska 
4. Diskuse k průběhu kandidatury Broumovska na Evropské hlavní město kultury a jejímu 

financování 
5. Různé 

 
 
 
2. Vystoupení pana hejtmana M. Červíčka, paní náměstkyně M. Berdychové a pana radního A. 
Valenty 
Hejtman Martin Červíček přivítal členy a hosty a zahájil společné setkání Výboru regionálního 
rozvoje, Výboru kultury a památkové péče a Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní spolupráci 
a nastínil aktuální situaci v tématu podpory kandidatury Broumova na Evropské hlavní město 
kultury 2028. 
Náměstkyně Martina Berdychová se připojila k proslovu pana hejtmana a připomněla, že 
kandidatura Broumova není příležitostí pouze pro město Broumov a okolí, ale i pro ostatní části 
Královéhradeckého kraje, které mají potenciál rozvoje cestovního ruchu a kultury, jako je 
například okolí Dvora Králové nad Labem. Radní Adam Valenta doplnil, že kandidatura a podpora 
Broumova je záležitostí celého kraje a do budoucna představuje možnost financování dalších 
oblastí a infrastruktury kraje.   
 
3. Vystoupení Marie Silondi za kandidaturu Broumovska 
Marie Silondi představila kandidaturu města Broumov na Evropské hlavní město kultury včetně 
stěžejních aktivit a časového harmonogramu. Zmínila, že na projekt navazují dílčí aktivity, které 
směřují k udržení autenticity města Broumova a jeho okolí. Zároveň nastínila záměr kreativního 
poutnictví a koncept udržení vody v krajině a dalších stěžejních témat. 
 
Ivana Kudrnáčová za odbor regionálního rozvoje odprezentovala financování realizace projektu 
a plánovaný rozpočet pro kandidaturu města Broumov do roku 2029. V rozmezí 7 let přispěje 
Královéhradecký kraj částkou 107 277 317 Kč. V roce 2023 se bude financování týkat především 
osobních nákladů spojených s přípravou přihlášky města Broumov (BIDBOOK a služby expertů 
v oblasti kultury). Cílem financování je nejen udržitelnější budoucnost Broumovska, ale celého 
regionu.  
 
4. Diskuse k průběhu kandidatury Broumovska na Evropské hlavní město kultury a jejímu 
financování 

 
Martin Hanousek: Jaké jsou konkrétní příklady plánované přeshraniční spolupráce s Polskem? 
 

- Marie Silondi: Přeshraniční spolupráce spočívá především v rozvoji a obnově sítě 
poutních stezek mezi naší a polskou stranou s cílem navázání na staré benediktinské 
stezky. Jedním z hlavních cílů projektu je propojení kultury a slow turismu. Nezapomíná 
se ale ani na rezidence či uměleckou spolutvorbu mezi českými a polskými organizacemi. 
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Jelikož se jedná o evropský projekt, je mezinárodní spolupráce klíčová. Tu podpoří i 
spolupráce s Euroregionem glacensis. 

 
- Miroslav Vlasák: Broumov podporujeme přeshraničním projektem, který je zaměřen na 

slow turismus. Zapojí se i další polští partneři. 
 

- Kateřina Churtajeva: Mezinárodní spolupráce se týká i dalších regionů – Slovenska a 
Zakarpatské Ukrajiny, například v rámci budování kapacit ve veřejné správě atd. 
  

Pavel Volk: S jakým projektem a záměrem se uchází o post Evropského hlavního města kultury 
2028 protikandidátní město České Budějovice? 
 

- Marie Silondi: Hlavní záměr je spojený s kulturou zemědělství, se zemí živitelkou a 
udržením vody v krajině a skrývá se pod názvem „Creating a PermaCulture Environment“. 
V porovnání s Českými Budějovicemi, jejichž přihláška by mohla být přenesena na 
jakékoliv velké město, je, i podle poroty, Broumov autentický, a ačkoliv se jedná o 
periferní oblast, má čím přispět ke kontextu Evropy.  

 
Pavel Volk: Připomínka problematiky sociálně slabších komunit na Broumovsku. Jak je 
kandidatura ovlivní, co kandidatura se sociálně slabšími udělá, myslí na ně?  
 

- Marie Silondi: V rámci EHMK 2028 se již nyní realizuje projekt cílící na zvyšování sociální 
koheze určitých komunit a podporující předávání dobré praxe. Jedná se například o 
skupinovou výuku malých dětí z romských komunit a kroužky se zapojením místní ZUŠ. 
Práce s těmito dětmi v rámci projektu zaktivizovala přístup těchto dětí k výuce a zlepšení 
školní docházky. Tyto projekty mají na Broumovsku velký úspěch a do budoucna je možné 
jejich opětovná realizace. Změnu pro tyto komunity se snaží aktivizovat přes měkké 
projekty. 

 
- Martin Červíček: Broumov není jediným problémovým místem s komunitními skupinami 

v kraji. Ke zlepšení situace je třeba komplexně cílit na mladou generaci pomocí sportu, 
kultury a umění. Navést tuto generaci, aby nekopírovala chyby svých rodičů. 
 

- Ivana Kudrnáčová: O Broumovu se mluví a je to zajímavé pro další a další lidi a ta synergie 
s dalšími obory a profesemi bude znatelná. 

 
- Marie Silondi: Kandidatura Broumova přinese nové pracovní příležitosti a podpoří návrat 

původních obyvatel do města.  
 
Petr Jeništa: Je rozpočtový rámec kandidatury města Broumov konečný? Jedná se o finance 
včetně tvrdých projektů/investic, nebo jsou to jen měkké projekty a můžeme očekávat další 
žádosti o financování ze strany kraje? 
 

- Martin Červíček: Královéhradecký kraj nemá žádný závazek k infrastruktuře nebo 
investicím, není to předmět kandidatury, takže ani závazku a finančního rámce. Pokud 
dojde k dalšímu financování, např. dopravní infrastruktury, nebude to jinak než jako do 
ostatních území, tím pádem pouze na základě dalších zájmů Královéhradeckého kraje. 
 

- Marie Silondi: Na tvrdé projekty, investice, hledáme partnery jinde. Ne z krajských zdrojů. 
EHMK 2028 navíc dává větší důraz na měkké projekty.  
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5. Různé 
Hejtman Martin Červíček poděkoval členům a hostům za účast a ukončil společné setkání Výboru 
regionálního rozvoje, Výboru kultury a památkové péče a Výboru pro cestovní ruch a mezinárodní 
spolupráci v 16:30 hodin.  
            
 
Zapsala: Bc. Daniela Matušková 
 
 
 


